
LISTOPAD 2020 ÚNOR 2023

MĚSTA KRUPKY | Informační měsíčník pro občany města

2–3

6–7

4–5
Zápis do 1. ročníku základního 
vzdělávání
Poplatky za služby se ve městě
zvyšovat nebudou

Naše varhany jsou unikátní. Podporují 
je i lidé ze zahraničí
Proslavili se u nás i ve světě:
Benedikt Kern, malíř

Knauf Insulation dlouhodobě 
podporuje život krupské komunity
Historie a sláva krušnohorského 
hornictví

8–11
Vyhodnocení ankety
Náhrobek Sabiny z Drahovic
Sdělení zastupitele
Sbírka pro UNICEF na Růžovce



#krupkazije2

Informace a zprávy z radnice
Pravidelný přehled významnějších 
záležitostí města, kterými se zabývala 
rada města:
Na své schůzi 10. ledna měli radní města na programu 
celkem 25 materiálů k projednání a rozhodování. Z těch 
významnějších, kterými se radní zabývali, vyjímáme:
•  RM nevyhověla žádosti o zhotovení asfaltového povrchu na Hálkově 

stezce.
•  RM vzala na vědomí výzvu k vyjádření podanému odvolání ve věci 

žádosti Správy železnic (SŽ), státního podniku, o zrušení přejezdu 
P2040 a  trvá na  svém rozhodnutí nezrušit a  zachovat železniční 
přejezd, z  důvodu nedalekého umístění zastávky, a  z  důvodu ne-
možnosti zajištění technické údržby a obslužnosti města v případě 
jeho zrušení. Zároveň RM uložila vedoucí odboru správy města vy-
pracovat vyjádření spolu s podrobným odůvodněním.

•  RM schválila vystavení objednávky společnosti AB – AKCIMA, s. r. o., 
na administraci zadávacího řízení zadávaného formou zjednoduše-
ného podlimitního řízení podle zákona č. 134/2016 Sb., o zadávání 
veřejných zakázek, s názvem „Rekonstrukce hřiště kopané s umě-
lým trávníkem, Krupka“ za nabídkovou cenu 48 000 Kč bez DPH.

•  RM schválila smlouvu mezi Městem Krupka a MC KOLOSEUM s.r.o. 
o nájmu a poskytnutí prostor k pořádání Společenského plesu měs-
ta Krupka konaného dne 4. 2. 2023 v  prostorách MC KOLOSEUM 
v Krupce.

•  RM odvolala Mgr. Tomáše Syryčanského z funkce šéfredaktora in-
formačního měsíčníku Radnice města Krupky. Zároveň do funkce 
nově jmenovala Ing. Romana Zimu. 

•  RM vzala na vědomí písemnou zprávu z  jednání výběrové komise 
ze dne 9. 1. 2023, která vyhodnotila uchazeče o pracovní pozici ve-
doucího úředníka odboru organizačního a vnitřních věcí a zároveň 
jmenovala, v  souladu s  § 102, odst. 2, písm. g) zákona č. 128/2000 
Sb., o obcích, v platném znění, na návrh tajemníka úřadu vedou-
cí odboru organizačního a vnitřních věcí Městského úřadu Krupka 
Ing. Renatu Ferstelovou s účinností od 1. 2. 2023.

•  RM vzala na vědomí zprávu o systému SOS tlačítek, který zajištuje 
Městská policie Krupka pro seniory v domech s pečovatelskou služ-
bou, a o možnosti rozšíření této služby pro všechny občany města, 
kteří o ni projeví zájem. /red/

Všechna usnesení rady
naleznete zde:

Zveme vás na 3. zasedání Zastupitelstva
města Krupka, uskuteční se 27. 2. 2023.

Další zasedání se uskuteční  17. 4., 12. 6. 2023.

Sdělení o MŠ Písnička Krupka 
a MŠ Sluníčko Krupka
V  loňském roce došlo ke  sloučení dvou příspěvkových organizací 
a  to MŠ Sluníčko Krupka a  MŠ Písnička Krupka. Mateřská škola 
Sluníčko Krupka má nyní 3 místa poskytování předškolního vzdě-
lávání, a to Krupka, Kollárova 597, Krupka-Soběchleby, Ústecká 80 
a Krupka, Dukelských hrdinů 295.
Z důvodu probíhající rozsáhlé rekonstrukce MŠ Sluníčko Krupka, 
Kollárova 597, byl provoz mateřské školy v  této budově dočasně 
přerušen. O děti je postaráno umístěním 3 tříd do objektu ZŠ a SŠ 
Krupka, Karla Čapka 270, a jedna třída je na odloučeném pracovišti 
v budově Dukelských hrdinů 295.

Petra Krausová, odbor školství, kultury a sociálních věcí

Informace k vítání občánků
a gratulacím k významným
životním jubileím
Rádi bychom, podobně jako v minulosti, vítali nové občánky a gratulo-
vali seniorům k významným kulatým životním jubileím.
Zákon na ochranu osobních údajů (GDPR) nám bohužel neumožňuje, 
abychom sami nové občánky nebo seniory s významným životním ju-
bileem vyhledávali v databázi obyvatelstva města. Pokud by je potěšilo, 
že má město zájem uvítat nového občánka nebo pogratulovat seniorovi 
k jeho významnému životnímu jubileu, je nezbytné, aby nám o tom dali 
sami z vlastní vůle vědět. 
Na žádost zajišťuje odbor organizační a vnitřních věcí také obřad zlaté 
nebo diamantové svatby.
Všechny uvedené záležitosti vyřizuje s občany města na matrice paní 
Radka Přívorová, tel.+ 420 417 803 109,
e-mail: radka.privorova@mukrupka.cz
Přihlášku k vítání občánků naleznete na stránkách města v sekci Vítání 
občánků.

Zápis do 1. ročníku základního 
vzdělávání
(zápis k povinné školní docházce)
pro školní rok 2023/2024

Zápisy k  povinnému školnímu vzdělávání pro školní rok 
2023/2024 proběhnou v souladu s ustanovením § 46 odst. 1 zákona 
č. 561/2004b Sb., o  předškolním, základním, středním, vyšším od-
borném a jiném vzdělávání. 

Masarykova základní škola a Mateřská škola Krupka, 
Masarykova 461
Místo konání zápisu:  Masarykova ZŠ a MŠ Krupka, 
 budova B 
 (B. Němcové 140, Krupka)
Termín a čas zápisu:  11. 4. 2023 a 25. 4. 2023
 od 13:00 hodin do 17:00 hodin
Důležité informace k zápisu jsou uvedeny na školním webu školy

Základní škola a Mateřská škola Krupka, Teplická 400 
Místo pro podání žádostí: Základní škola
 a Mateřská škola Krupka,
 Teplická 400 – 2. patro
Termín a čas zápisu:  27. 4. 2023    
 od 12:00 hodin do 17:00 hodin
Důležité informace k zápisu jsou uvedeny na školním webu školy

Základní škola a Střední škola Krupka, Karla Čapka 270 
Místo konání zápisu:  Základní škola
 a Střední škola Krupka, 
 Karla Čapka 270 
Termín a čas zápisu:  4. 4, 18. 4. 2023 a 25. 4. 2023
 od 13:30 hodin do 16:00 hodin
Důležité informace k zápisu jsou uvedeny na školním webu školy

Biskupské gymnázium, Základní škola a Mateřská škola 
Bohosudov, Koněvova 100
Místo konání zápisu: Biskupské gymnázium, 
 Základní škola
 a Mateřská škola Bohosudov, 
 Koněvova 100
Termín a čas zápisu:  15. 4. 2023 dle rozpisu
Důležité informace k zápisu jsou uvedeny na školním webu školy
 
Veškeré informace, včetně kritérií, podkladů k přijetí a dokladů 
k zápisu, jsou zveřejněny na webových stránkách základních škol. 
V případě nejasností neváhejte kontaktovat školu.

Odbor školství, kultury a sociálních věcí
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Současná koalice si dala do svého programového prohlášení zavedení 
participativního rozpočtu. Jedná se o nástroj, který dává veřejnosti pří-
ležitost aktivně se zapojovat do zlepšování života ve městě. 
Vedení města původně předpokládalo, že by se na  projekty občanů 
mohl vyčlenit až jeden milion korun z rozpočtu města, nakonec se ale 
koalice rozhodla zavedení zmíněného projektu ještě odložit. 
„Během přípravy návrhu rozpočtu na  rok 2023 jsme bohužel došli 
ke zjištění, že si to letos zkrátka nemůžeme dovolit. Je nám to líto, ale 
město musí nejdříve dostát řadě jiných závazků. K nim patří například 
už naplánované nebo připravované investice, splácení dlouhodobých 
úvěrů a pokrytí navýšených cen energií,“  vysvětlil radní města Rosti-
slav Příhoda.
Participativní rozpočet umožňuje jak jednotlivcům, tak skupinám 

nebo spolkům rozhodnout dle svého 
vlastního uvážení, jak využít určitou 
částku z městské pokladny, kterou sa-
mospráva pro tento účel vyčlení. Ob-
čané ji dostávají k dispozici, aby mohli 
zcela konkrétně přispět k  vylepšení 
života ve městě. Jde o návrhy a násled-
nou realizaci projektů, které se týkají 
veřejného prostoru. 
„Pevně věříme, že v  příštím roce už 
participativnímu rozpočtu nebude nic 
bránit,“ doplnil radní města Rostislav 
Příhoda.  /red/

Poplatky za služby 
se ve městě zvyšovat 
nebudou
Dobrá zpráva pro občany. Ani v době energe-
tické krize Krupka nyní neplánuje zvyšovat 
poplatky za  své služby a  provoz sportovišť. 
Shodlo se na tom nové vedení města.
„Víme, že už nyní má řada občanů svých sta-
rostí dost a nechceme jim přidělávat ještě dal-
ší. Provoz městských organizací a  sportovišť 
samozřejmě něco stojí, ale jsme přesvědčeni, 
že zdražování v tuto chvíli není nezbytně nut-
né,“ podotkl starosta Jan Kuzma.
Zdražování logicky nejvíce hrozilo u  energe-
ticky náročných provozů, jako jsou sportovní 
a plavecká hala. Jak však potvrdil Adolf Vítů, 
nový ředitel společnosti Sport Krupka, která 
sportovní areály ve městě spravuje, ani zde se 
nakonec vstupné zvyšovat nebude. 
Pro občany Krupky navíc zůstávají beze změn 
i další městské poplatky, například daň z ne-
movitosti či poplatek za psy. „Ani jejich navý-
šení momentálně neplánujeme,“ slíbila za ve-
dení města místostarostka Miloslava Bačová 
s tím, že ani za svoz a likvidaci komunálního 
odpadu nebudou občané v Krupce nic připlá-
cet. Poplatek byl totiž už před lety zahrnut 
do zvýšené daně z nemovitosti. 
Nezvýší se ani poplatek za psa, který dál činí 
720 korun za  prvního a  1080 korun za  kaž-
dého dalšího psa chovaného mimo rodinný 
dům. V  nich majitelé platí 240 za  prvního 
a  360 korun za  každého dalšího psa. Senioři 
nad 65 let pak za psy platí 120 a 180 korun. 

/red/

Participativní rozpočet se odkládá

Aktuálně platné ceníky:

Lanová dráha: 
Dospělí  170 Kč / 1 jízda; 240 Kč tam i zpět 
Děti (5–10 let)  130 Kč / 1 jízda; 180 Kč tam i zpět 
 Cyklista 180 Kč / 1 jízda 
Senior starší 65 let:  150 Kč nahoru; 210 Kč tam i zpět 
Balíčky pro rodiče a děti:  2+2 za 500 Kč nahoru; 700 Kč tam i zpět 
 3+2 za 670 Kč nahoru; 940 Kč tam i zpět 
 3+3 za 800 Kč nahoru; 1100 Kč tam i zpět

Hasičské muzeum:
Dospělý:  40 Kč 
Dítě do 15 let:  25 Kč  
Student, senior:  30 Kč  
Rodina (max. 5 osob):  110 Kč 
Školní výprava:  20 Kč/školák

Štola Starý Martin:
Dospělí:  130 Kč léto, 100 Kč zima 
Studenti, senioři:  80 Kč léto, 50 Kč zima 
Děti do 15 let:  50 Kč léto, 40 Kč zima

Sportovní hala:
Sobota, neděle, svátek:  500 Kč/hodina 
TJ, sportovní kluby 
a občanská sdružení z Krupky:  300 Kč/hodina 
Školy z Krupky:  100 Kč/hodina 
Ostatní:  500 Kč/hodina (1. 4. až 30. 9: 300 Kč/hodina)

Plavecká hala: 
Veřejnost  40 Kč/hodina (každá další hodina za 30 Kč) 
Permanentka 10 hodin:  300 Kč (1 osoba, platnost 2 měsíce) 
Permanentka 20 hodin:  550 Kč (1 osoba, platnost 3 měsíce) 
Pronájem bazénu:  750 Kč/hodina 
TJ, sportovní kluby
a občanská sdružení z Krupky:  500 Kč/hodina 
Školy z Krupky:  20 Kč/osoba

Atletický stadion:
Atletická dráha:  300 Kč/hodina 
TJ, sportovní kluby, občané
a občanská sdružení z Krupky  zdarma

Centrální knihovna (i pobočka Hamry):
Registrační poplatek 60 Kč dospělí, 30 Kč děti, studenti, důchodci
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MĚSTSKÁ POLICIE

Vyvrácený strom 
Při kontrolní činnosti si hlídka všimla nebezpečně se nakláně-
jícího stromu nad pozemní komunikací č. III/253 v části Vrcho-
slav, kdy hrozilo, že dojde k jeho vyvrácení a následnému pádu 
na komunikaci. Na místo byla povolána jednotka hasičů JPO II., 
která provedla odstranění nebezpečně nakloněného stromu. 
Při jeho odstraňování hlídka v místě usměrňovala dopravu.

Jízda bez TK
Při kontrolní činnosti si hlídka všimla jedoucího vozidla, které 
mělo propadlou technickou kontrolu takřka dva roky. Hlíd-
ka s řidičem sepsala oznámení o dopravním přestupku a věc 
oznámila příslušnému správnímu orgánu k  projednání. Řidič 
může správnímu orgánu své jednání vysvětlovat, stejně jako se 
to snažil vysvětlit hlídce, u  které nenašel pro své jednání po-
chopení. 

Osoba v pátrání
V nočních hodinách prováděla hlídka strážníků kontrolu sku-
pinky osob, když vzniklo podezření, že jedna z  těchto osob je 
osobou, po které je vyhlášeno celostátní pátrání. Jak se násled-
ně ukázalo, skutečně se o  ni jednalo. Hlídka hledanou osobu 
předala PČR k dalším úkonům. 

Prověření oznámení
Operační středisko přijalo žádost o prověření stavu muže, který 
se již dva dny nedostavil do práce. Na danou adresu byla vyslá-
na hlídka, která v domě provedla šetření, při kterém bylo zjiště-
no, že sousedé muže již delší dobu neviděli. Na muže bylo zjiš-
těno telefonní číslo, na které bylo voláno, kdy zvonění telefonu 
bylo slyšet za dveřmi bytu, ale nikdo telefon nezvedal. Na místo 
byla přivolána jednotka hasičů JPO II k otevření bytu. Na místo 
byla přivolána i hlídka PČR. Po otevření bytu byl bohužel muž 
nalezen bez známek života. Věc si na místě převzala PČR. 

Paní v nesnázích
Operační středisko přijalo oznámení, že po ulici v Krupce se po-
hybuje paní, která je zmatená a dezorientovaná a pořád hledá 
různá místa. Do uvedené ulice byla vyslána hlídka, která paní 
nalezla. Paní nebyla schopna hlídce sdělit své jméno ani by-
dliště, jen pořád opakovala, že něco hledá. Hlídce se podařilo 
ve spolupráci s PČR ženu ztotožnit. Následně bylo zjištěno, že 
má dceru, která byla hlídkou kontaktována a maminku si v po-
řádku převzala. 

Zábava ve dvě ráno
Operační středisko přijalo telefonické oznámení o rušení noč-
ního klidu hlasitou hudbou v panelovém domě. Na místo byla 
vyslána hlídka, která zjistila v jednom z bytů oslavu, která byla 
okořeněna hlasitou hudbou z televizoru. Hlídka dýdžeje za jeho 
hudební produkci odměnila blokovou pokutou, a zábava byla 
tímto ukončena. 

Vozidla bez TK = nešvar
V  současné době se v  našem městě začal rozmáhat, řečeno 
slovy klasika TAKOVÝ NEŠVAR, kterým je odstavování vozidel 
na  pozemní komunikaci bez platné technické kontroly. Ne-
jedná se o klasické vraky, tak jak jsou veřejností vnímány, ale 
vozidla s neplatnými, respektive propadlými technickými kon-
trolami. Zákonem o pozemních komunikacích je ponechávání 
vozidel bez technické kontroly na pozemní komunikaci jedno-
značně zapovězeno a provozovatel se tímto jednáním dopou-
ští přestupkového jednání. Proto apelujeme na  řidiče či pro-
vozovatele (po  staru majitele) těchto vozidel, aby tak nečinili. 
Hlídky se při své kontrolní činnosti zaměřují na taková vozidla, 
a je jasné, že za takové jednání přijde i „odměna“. Vozidlo, které 
má propadlou technickou kontrolu více jak šest měsíců, může 
vlastník komunikace nechat odstranit na  náklady provozova-
tele, což není levná záležitost. Navíc přichází sankce v podobě 
blokové pouty či oznámení o  přestupku na  příslušný správní 
orgán. 

Jiří Petrák, ředitel

Knauf Insulation dlouhodobě 
podporuje život krupské 
komunity
„Každý rok věnujeme na podporu komunity, kde působí náš výrobní 
závod, finanční prostředky ve výši zhruba 0,1% hodnoty našeho ob-
ratu a kolem 200 hodin času firemních dobrovolníků. Spolupráce 
má řadu forem, a  to od  systematické dlouhodobé podpory nezis-
kových společností a občanských sdružení, přes roční Grant Knauf 
Insulation pro neziskové projekty až po  individuální jednorázové 
aktivity,“ uvedl ředitel závodu Ing. Jan Brázda. „Nejen pan Nikolaus 
Knauf, který se již, s  ohledem na  svůj věk, z  aktivního businessu 
stáhl, ale i jeho nástupce Alexander Knauf, byl na své nedávné ná-
vštěvě závodu v Krupce velmi potěšen zjištěním, že kromě závodu 
v perfektní kondici a výborných výsledků zde nachází řadu lidí, fi-
remních dobrovolníků, jejichž myšlenky a aktivity jsou orientované 
na podporu místní komunity. Chovat se ke svému okolí jako dob-
rý soused, je pro rodinu Knauf významnou hodnotou. Partnerství 
a Lidskost, 2 z našich 4 firemních hodnot, formátují sociální zod-
povědnost naší firmy. Využíváme svou sílu a úspěch k prokazování 
služby a podpory svému okolí, kde provozujeme náš výrobní závod,“ 
komentoval ředitel závodu Jan Brázda. 
Vedení závodu KI, zastoupené personální manažerkou Ing. Petrou 
Růžičkovou, se na půdě závodu sešlo dne 27. 1. 2023 s představiteli 
neziskových organizací a se starostou Města Krupka panem Janem 
Kuzmou k podpisu darovacích smluv. Finančně letos závod KI pod-
poří fotbalisty z TJ Krupka, oddíl stolního tenisu a atletiky, plavecký 
oddíl, TJ Soběchleby, krupské raketomodeláře RMK, florbalový tým 
FBC Teplice i handicapované sportovce z organizace Nola Teplice. 
Dalšími dlouhodobě podporovanými subjekty jsou ZŠ Masarykova 
a ocenění dobrovolníků Křesadlo 2022, organizované Dobrovolnic-
kým centrem v Ústí nad Labem. Podpora jde také ve formě úhrady 
nákladů na roční leasing vozidla ve prospěch Pečovatelské služby 
v  Krupce, na  projekt Osobnost roku 2022 Ústeckého kraje, pravi-
delně organizovaný Severočeským Metropolem. Knauf Insulation 
tak podpoří aktivity více jak 600 dětí a juniorů ve sportovních klu-
bech a činnosti neziskových společností celkovou částkou 766 165 
korun. V  tomto roce Knauf Insulation překročí celkovou částku 
27 000 000 korun, které ze svých zisků každým rokem vrací krup-
ské komunitě, a  to stabilně od  roku 2008, kdy společnost uvedla 
do života svůj program sociální odpovědnosti.

Susan Novák Razzaková
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Hornický region Erzgebirge/Krušnohoří 
je památkou světového dědictví UNESCO
V sobotu 6. července 2019 byly hornické památky v saském a českém 
Krušnohoří zapsány na Seznam světového dědictví UNESCO. 

Historie a sláva krušnohorského hornictví
HORNIČTÍ PATRONI 

BARBORA Z NIKOMÉDIE 
Barbora z  Nikomédie byla umučena a  popra-
vena za vlády císaře Galeria kolem roku 305 bě-
hem pronásledování křesťanů. Podle legendy to 
byla krásná dívka vychovávaná otcem v  pohan-
ské víře. Aby ji uchránil před tehdy zakázaným 
křesťanským učením, zavřel ji do  věže. Barbora 
si přesto ke  křesťanství cestu našla, dopisovala 
si s učencem Órigenem, který k ní poslal kněze, 
od  něhož se nechala pokřtít. Když ji chtěl otec, 
bohatý obchodník Dioskuros, provdat, přizna-
la, že je zaslíbená Kristu. Před otcovým hněvem 
musela uprchnout, úkryt našla ve skalní jeskyni 
(proto je patronkou horníků). Na  udání ji však 
otec dopadl a  odvlekl. Dceru pak věznil a  týral 
hlady, a když i přesto ve své víře vytrvala, nechal 
ji postavit před soud. Barbora byla krutě mučena 
a nakonec sťata mečem. Její památka je uctívána 
dne 4. prosince.

Na téma „Krupka, součást památky UNESCO“
se ptáme místostarosty Krupky Rostislava Kadlece

architektů nebo dětí. Je zobrazována s  křížem, 
palmovým listem, pavím perem, mečem nebo 
jako držící kalich s hostií. Sochu sv. Barbory na-

Hlavní a  nejnavštěvova-
nější hornickou památkou 
v Krupce je štola Starý Mar-
tin. Podařilo se i  zde něco 
obnovit nebo zlepšit? 
Z  dotačního programu 
Ministerstva kultury ČR 
v  rámci projektu Prezen-
tace historických důlních 

děl v Hornické krajině Krupka, součásti památky 
světového dědictví, byla v minulém roce vyrobe-
na infotabule se znaky horních královských měst 
v  Čechách, která je pro návštěvníky umístěna 
na prostranství před štolou. Čekání na prohlídku 
si tak mohou zkrátit seznámením se s městy, kde 
se v  minulosti těžily drahé kovy. Statut horní-
ho královského města měla za vlády Rudolfa II. 
Habsburského i  Krupka. Všechny návštěvníky 
také jistě potěší nové popisné tabulky u  vysta-
vených exponátů a na nejzajímavějších místech 
štoly. Tabulky jsou v českém, německém a anglic-
kém jazyce. 

V  červnové Radnici jste zmiňoval ještě jeden pro-
jektový záměr v revíru Knötel. Byl uskutečněn?
Jednalo se o označení 15 míst revíru Knötel, kte-

rá měla cestujícím lanovkou sloužit jako názorná 
ukázka pro často používaný termín „pozůstatky 
důlní činnosti“. Po šetření v terénu, kdy naši pra-
covníci vybírali místa k  vyznačení, se ukázalo, 
že pro výše uvedený účel by byly nutné neplá-
nované náročné terénní úpravy včetně kácení 
stromů. V roce 2022 tento záměr uskutečněn být 
nemohl, nicméně v přípravě je jeho přepracování 
a „průvodce jízdy lanovou dráhou“ se v pozměně-
né podobě realizace určitě dočká. 

Rostislava Kadlece se ptala Lenka Navrátilová

Pokračování v příštím vydání Radnice.

Těžká práce v podzemí, která vyžaduje soudržnost, velkou odpovědnost a odevzdání se 
moci přírody, to je hornická profese. Horníci se museli při tvrdé dřině potýkat s nebez-
pečím ohrožení života a tak se upínali k vyšší síle, která by je v nouzi ochránila. A tu 
představovali patroni. Kult jednotlivých světců se v hornictví traduje již od středově-
ku. Nejmocnější patronkou, uctívanou ve všech hornických regionech v Evropě je svatá 
Barbora. Dalšími jsou sv. Jakub, sv. Bartoloměj, sv. Jáchym, sv. Kryštof, sv. Leonard, sv. 
Michal, sv. Wolfgang a sv. Prokop. 

SVATÁ BARBORA
Svatá Barbora (obr. č. 1) je ochránkyní před rizi-
kem náhlé nebo násilné smrti, je proto patron-
kou horníků, dělostřelců, pyrotechniků i  třeba 

jdeme na  druhém pilíři Karlova mostu v  Praze. 
Je součástí sousoší od Jana Brokoffa z roku 1707 
(obr. č. 2, sv. Barbora uprostřed). Svaté Barboře je 
zasvěceno mnoho kostelů, např. v  Chomutově, 
Šumperku, Zábřehu na  Moravě, Adamově nebo 
Hrobu. Nejznámější je chrám sv. Barbory v Kutné 
Hoře (obr. č. 3). V Krupce najdeme sošku sv. Bar-
borky ve štole Starý Martin a v bývalém těžebním 
revíru Knötel štolu Barboru, jejíž portál zůstal 
dodnes zachován (obr. č. 4).

Lenka Navrátilová

V březnové Radnici si představíme dalšího z hornic-
kých patronů, sv. Prokopa.

1

2

3

4
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PRAVIDELNÝ ROZHOVOR
S KRUPSKÝM OBČANEM

Speciální rubrika, která nabízí v každém vydání rozhovor s krupským občanem, který se například podílí na rozvoji 
našeho města či svými aktivitami propaguje Krupku v širším okolí. Do tohoto projektu se můžete zapojit i vy, naši 
čtenáři. Pokud máte tip na občana, se kterým bychom mohli udělat interview, neváhejte nás kontaktovat na e-mailu 
katerina.osvaldova@mukrupka.cz a my se ho pokusíme oslovit.

Lenka Doubková:      
„Naše varhany jsou
unikátní. Podporují je
i lidé ze zahraničí.“

Můžete prozradit, v jakém stavu je aktuálně tento hudební nástroj?
Varhany za sebou mají 119 let provozu, téměř bez jakýchkoliv oprav, takže jsou 
zanesené, mají mechanické závady a  některé rejstříky už bohužel nefungu-
jí. Dřevěné prvky nástroje jsou napadené červotočem a  kovové zase zrezivělé. 
V téměř havarijním stavu jsou podle odborníků převážně prospektové píšťaly, 
u nichž hrozí, že se utrhnou a spadnou. Zkrátka je potřeba varhany kompletně 
zrestaurovat. 

Proto v roce 2020 vznikla i oficiální sbírka, že? 
Ano. Hlavním cílem bylo, aby se nám lépe komunikovalo s dárci a poskytovateli 
dotací, abychom mohli získat finance na záchranu varhan. Začali jsme přemýš-
let o kulturních akcích, které bychom mohli v bazilice pořádat a v tu chvíli se 
vlastně dostavila i myšlenka adopce jednotlivých píšťal. Podobných adopčních 
programů funguje v Česku více, inspirovali jsme se hlavně adopcí varhan ve sva-
tovítské katedrále v  Praze. Oslovili jsme bývalé studenty zdejšího gymnázia, 
kteří nám pomohli naprogramovat internetové stránky a na nich mohou lidé 
jednotlivé píšťaly adoptovat.

Jak taková adopce píšťal probíhá?
Vše je online a  chová se to jako běžný e-shop (https://varhanybohosudov.cz/
jak-adoptovat). Vyberete si píšťalu, přejdete na platební bránu a poté ji kartou 
zaplatíte. Samozřejmě obdržíte i certifikát. Aby to bylo pro dárce atraktivní, oslo-
vili jsme i regenschoriho baziliky, pana Miloše Boka (český skladatel, dirigent 
a varhaník, mimo jiné autor hudby k české pohádce Anděl Páně 1 – pozn. au-
tora), který má naše varhany jako srdcovou záležitost a  ten autenticky nahrál 
jednotlivé rejstříky. Každý návštěvník webu si tedy může pustit zvuk daného 

V  roce 2020 stála Lenka Doubková z  Krupky u  zrodu Spolku pro 
záchranu bohosudovských varhan. Ten ve městě pořádá kulturně-
-společenské akce a snaží se zachránit celoevropsky významný hu-
dební nástroj, který v roce 1904 postavil v poutní bazilice Panny Ma-
rie Sedmibolestné uznávaný varhanář Heinrich Schiffner. Součástí 
projektu s  poetickým názvem „Cesta za  píšťalami“ je také sbírka, 
jejíž výtěžek půjde právě na restaurování varhan.

rejstříku a pak už si vybírá píšťaly v různých hodnotách. Dárce si zároveň může 
vybrat, komu píšťalu věnuje. 

Do sbírky je možné přispět i hotovostí či převodem na účet. Kolik už jste vybrali pe-
něz? 
Sbírku jsme spustili v prosinci 2020 a v současnosti je v ní téměř 870 tisíc korun. 
Adoptováno je už 215 píšťal za zhruba 410 tisíc korun. Ostatní peníze jsme zís-
kali buď darem, nebo jiným způsobem. Musím však podotknout, že nám s tím 
pomáhá i řada organizací. Nejvíce Biskupské gymnázium Bohosudov, které zís-
kává finance ze svých akcí, jako jsou staročeské a vánoční jarmarky, charitativní 
běh, korálkování. Zmínit musím i společnost Knauf Insulation, jejíž dary jsou 
rovněž významným podílem naší sbírky. 

Na adopci píšťal se podílejí i obyčejní lidé. Odkud jsou?
Velkou část dárců tvoří sami občané našeho města. Bazilika Panny Marie Sed-
mibolestné, a vlastně i celá Krupka, má ale tak bohatou historii, že se nám ozý-
vají lidé ze všech koutů celé republiky. Vyprávějí nám, že tady byli pokřtěni, měli 
u nás svatbu nebo jsme tu měli i pána, jehož tatínek byl v Krupce v poválečné 
době u řádových sester. Jsou to opravdové střípky životních příběhů, které nás 
naplňují a zároveň na nás kladou velkou odpovědnost, protože jsou to finanční 
prostředky lidí, kteří nám věří. Máme ale i zahraniční dárce, například ze Švýcar-
ska, Německa či Holandska. Nejvzdálenější dárce dokonce žije až v Japonsku. 

Kolik peněz potřebujete na opravu varhan sehnat? 
To zatím přesně nevíme. Loni byl dokončen restaurátorský záměr a  zároveň 
Římskokatolická farnost Bohosudov, která je vlastníkem varhan a baziliky, za-
žádala o  závazné stanovisko od  památkové péče. V  dokumentu je určeno, jak 
přesně se musí varhany opravovat, protože jsou součástí národní kulturní pa-
mátky. V  listopadu jsme proto požádali varhanářskou firmu, aby nám udělala 
předběžný odhad ceny a  ten vyšel na  5,5 milionu korun. Naštěstí se dají var-
hany restaurovat po  jednotlivých fázích. Druhou možností pak je poskytnout 
prostředky vlastníkovi za účelem podílu na získání významné dotace. Jedna se 
teď rýsuje, ale nechci to zakřiknout. 

Čím jsou vůbec krupské varhany tak unikátní? 
Jde o nástroj evropského formátu, který v Česku nemá srovnání. Varhany mají 
jedinečnou kvalitu zvuku a mimořádnou pojivost rejstříků. Například organolog 
Arcidiecéze pražské Štěpán Svoboda o nich řekl, že „jsou po zvukové stránce jed-
ním z  nejhezčích a  nejobdivuhodnějších romantických nástrojů“. Jde o  jeden 
z  nejkvalitnějších větších dochovaných nástrojů Heinricha Schiffnera u  nás, 
navíc dochovaný v  podstatě v  autentickém stavu, včetně původního prospek-
tového Principálu. 

Váš spolek pomáhá i tím, že v bazilice pořádá koncerty či výstavy. Co se chystá letos?
Bude toho hodně. Rádi bychom do akcí zapojili i děti a pomohli tak vytvořit no-
vou generaci varhaníků v Čechách. V květnu u nás proběhne koncert mladých 
varhaníků teplické konzervatoře a  v  červenci pak uspořádáme Hudební léto, 
v jehož rámci vystoupí například kytarový virtuos Štěpán Rak. Chybět nebudou 
ani tradiční akce, jako Advent v bazilice, Jarmark, Štědrý den nebo Česká mše 
vánoční. Lidé se mají na co těšit. /red/

 Foto J. Watzek
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DDEETTSSKKÝ Ý MASKARNÍ MASKARNÍ 

KARNEVALKARNEVAL
RESTAURACE NA STŘELNICI

11.3.2023 
od 14:30 hodin
hraje: DJ MILAN

vstupné: 25 Kč

KULTURNÍ ZAŘÍZENÍ MĚSTA KRUPKA POŘÁDÁ
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RESTAURACE

NA STŘELNICI

12.března
2023

od 15:00 hodin

hraje: 

KRUŠNOHORKA

MDŽMDŽ

vstupné: 50 Kč

KULTURNÍ ZAŘÍZENÍ MĚSTA KRUPKA POŘÁDÁ



Sběratel koupí
CD a LP

gramofonové
desky.

Přijedu. 

Tel.: 721 442 860

Železniční modeláři 
truchlí, zemřel 
Ladislav Grochol
Ve  věku 60 let zemřel zakladatel a  dlouholetý 
vedoucí klubu železničních modelářů v  Krupce, 
Ing. Ladislav Grochol, který byl železničářem ce-
lým svým srdcem. 
Narodil se 24. září 1962 na  Moravě. Po  studiích 
na  Brněnské technice, kde vystudoval stavební-
ho inženýra, přišel do Teplic, kde pracoval zprvu 
u  Stavokonstrukcí, později u  Severočeských vo-
dovodů a kanalizací jako projektant vodovodních 
sítí. I  když profesí nebyl železničář, železnici se 
věnoval od  mládí, mluvil několika jazyky a  rád 
cestoval, zejména právě za  železničními zají-
mavostmi. Byl spoluzakladatelem železničního 
muzea ve Zlonicích, byl také velmi známý i mezi 
modeláři a železničními nadšenci i spolky po celé 
republice. Rád navštěvoval Mladějovskou průmy-
slovou železnici, kde se také aktivně účastnil bri-
gád. Sám vlastnil několik historických železniční 
vozů i například úzkorozchodnou důlní železnici. 
V  roce 1992 založil Klub železničních modelářů 
Krupka. Členové klubu spolu s ním zprvu praco-
vali na kolejišti v měřítku N. Později se klub pře-
stěhoval do větších prostor a začal stavět kolejiště 
v měřítku TT, které v mnoha úpravách přežilo až 
do roku 2018. Klub se kromě modelářské činnosti 
celkem aktivně účastnil různých akcí na skuteč-
né železnici. Rozvíjel také manuální schopnosti 
členů, zabýval se výukou techniky a základů elek-
trotechniky. 
Říká se, že každý má svou svíčku osudu. Ta Tvá 12. 
ledna uhasla a spoustu z nás tato událost velmi 
zarmoutila. Za sebe, ale i za ostatní kluky, kterým 
jsi věnoval svůj drahocenný čas, i  nervy a  úsilí, 
děkuji. Sbohem a ať je Tvá cesta nebeským expre-
sem stejně poutavá, jako byla ta dole. Moc nám 
všem chybíš.

Jan Kašpar, bývalý vedoucí KŽM Krupka

Hledám pomocníka na zahradu
Tel.: 602 154 756

Foto: archiv Jana Kašpara

ZA OBSAH INZERCE ZODPOVÍDAJÍ JEJÍ ZADAVATELÉ.
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HISTORICKÉ OKÉNKO

Proslavili se u nás i ve světě II. díl
V této rubrice představujeme významné historické osobnosti našeho města, které 
díky svému počínání, objevu nebo práci, proslavily nejen sebe, ale celou Krupku.

Obr. č. 2, Benedikt Kern, Soumrak v přístavu (Wikimedia)

Benedikt Kern
(1713‒1777), malíř
Významný malíř pozdního baroka se 
do Krupky i s rodinou přestěhoval roku 1749. 
V  měšťanském domě čp. 90 ve  střední čás-
ti dnešní Husitské ulice (tehdy Marktplatz 
neboli Tržní náměstí), žil až do  své smrti 
v roce 1777. Jako dvorní malíř saského kurfiř-
ta a polského krále Augusta III. byl v Krup-
ce velmi ctěn a  přijat mezi právovárečníky, 
tedy občany s  veškerými výsadami včetně 
práva vařit pivo. V  písemných pramenech 
Krupky je Benedikt Kern zaznamenán jako 
kmotr dětí Franze Pohlanda v  letech 1757 

a  1763. Roku 1760 věnoval své dílo, obraz 
Panny Marie Pomocné, krupskému klášter-
nímu kostelu Všech svatých (v  současnosti 
je obraz uložen v depozitáři biskupství v Li-
toměřicích). Podle úmrtní matriky zemřel 
malíř dne 27. února 1777, zádušní mši slou-
žil farář Habel. Pochován byl na  hřbitově 
u kostela sv. Anny, ale jeho hrob zde později 
nalezen nebyl. Dům Benedikta Kerna stál 
v Krupce až do roku 1908 (obr. č. 3). 
Rodiče Benedikta Kerna pocházeli z  Bavor-
ska, on a  jeho osm sourozenců se narodilo 
v  Děčíně. Známými se stali Antonín Kern 
a  Benedikt Kern. Oba malíři, talentovaněj-
ší a  slavnější byl Antonín, avšak Benedikt 

svého staršího bratra obdivoval a měl velmi 
rád. Učil se v bratrově malířské dílně a poz-
ději, stejně jako Antonín, odešel studovat 
do  Itálie. Roku 1743 byli bratři Kernovi po-
výšeni do šlechtického stavu, erb jim udělil 
Josef Anton Lauben z  Laubenthalu. V  bez-
prostřední blízkosti svého bratra Benedikt 
Kern působil i později a také jemu se poda-
řilo dosáhnout jmenování dvorním malí-
řem Augusta III. a  restaurátorem obrazár-
ny v  Drážďanech. Obrazy Benedikta Kerna 
jsou v  klášteře v  Oseku nebo drážďanském 
Zwingeru. V kostele sv. Vojtěcha v Ústí nad 
Labem je na hlavním oltáři obraz Glorifikace 
sv. Vojtěcha, největší a  nejuznávanější Ker-
novo dílo. 

Lenka Navrátilová

Obr. č. 1, Benedikt Kern, Svatá rodina 
(1760, klášter Osek)

Obr. č. 4, Dům čp. 90 dnesObr. č. 3, Dům čp. 90 kolem roku 1900 (Archiv MěÚ)



#krupkazije8

Anketa
Jaký způsob dopravy do 
zaměstnání nebo za studiem 
využíváte?

„Do práce jezdím autem, protože je 
to časově nejvýhodnější.“

Helena Kulhanová,
referent MÚ Krupka

VZPOMÍNKA

Nejzajímavější
komentáře
z ankety v Munipolis 
„Rád bych do práce využil veřejnou 
dopravu i o víkendu, ale spoje se nekryjí 
s pracovní dobou (7–19 a 19–7).“

„Jezdím autem z důvodu, že hromadná 
doprava není spolehlivá.“

 „Jezdím do práce a děti do školy 
autem, ale na cesty ze školy a na 
kroužky využíváme MHD. Bohužel po 
změně dopravce na firmu ze Slaného 
není na autobusy spoleh.“

„Raději jezdím na kole, ale chybí tu 
cyklostezky.“

„Pro zaměstnance v průmyslových 
zónách je nedostatečné autobusové 
spojení po skončení odpolední směny.“

„V létě bych ráda využila jízdní kolo, 
spojení do UL po cyklostezkách není. 
Doprava v ranní špičce na silnicích je 
pro cyklistu nebezpečná.“

Dne 14. února 2023 uplynou
dva roky od úmrtí kněze 

Miroslava Vachaty.
Stále nám chybí.

Kdo jste ho znali a měli rádi, 
vzpomeňte s námi. 

Děkujeme. 
Maminka, bratr, dcery

a přátelé z kostela. 

Dne 16. února 2023 
uplyne 5. výročí úmrtí naší 

milované maminky, babičky 
a prababičky, paní Věry 

Veselé. Stále vzpomíná dcera 
Jarmila s manželem, vnoučata 

a pravnoučata.
Vzpomeňte s námi, kdo jste ji 

znali a měli rádi. 

Dne 18. února 2023 to bude 
deset let, co nás navždy opustil 

náš drahý milovaný manžel, 
tatínek, dědeček, pradědeček 

a syn, pan Rainer Mical. 
Kdo jste ho znali a měli rádi, 
vzpomeňte s námi. S láskou 

vzpomíná dcera Erika s rodinou 
a ostatní příbuzní.

„Ráno mě vozí taťka, protože dlouho 
spím a naši by to nestíhali do práce. 

No a odpoledne, mám po škole 
většinou kroužky, tak mě vyzvedává 

mamina.“
Ted Zálešák, žák 2. A

„Do zaměstnání pravidelně dojíždím 
autem, ale v letních měsících se rád 
svezu na kole, abych spálil nějaké to 

kilo.“
Josef Hromada, fotograf Dne 7. února 2023 to bude již 

10 let, co nás navždy opustil
pan Ervín Migulski.

S úctou a láskou vzpomíná 
manželka a syn Ervín s rodinou. 

Dne 9. února 2023 tomu bylo 
19 let, co nás navždy opustil 

můj syn Jan Sršeň. Kdo jste ho 
znali a měli rádi, vzpomeňte 

s námi. Maminka a sestra Jiřina 
s rodinou.

Dne 24. února 2023 jsou to 
4 roky od úmrtí pana Jiřího 

Sršně. Stále vzpomíná 
manželka Jiřina a dcera Jiřina 

s rodinou. Děkujeme všem 
za tichou vzpomínku.

Dne 10. února 2023 uplynulo sedm let, co navždy 
utichlo srdce našeho milovaného manžela, 

tatínka, dědečka, bratra, švagra a strýce, pana 
Jaroslava Jecha. Stále nám chybí. Kdo jste ho 

znali a měli rádi, vzpomeňte s námi. Děkuje 
manželka, syn, bratr a sestra s rodinami.

„Kdo byl milován, není zapomenut.“
Dne 14. února 2023 tomu bude devět let, co 
nás navždy opustila naše drahá a milovaná 

maminka, babička, paní Irenka Betková. Už jen 
kytičku na hrob Ti můžeme dát, chviličku postát 

a tiše vzpomínat. Zarmoucená rodina. 

Od  18. 1. do  23. 1. 2023 mohli občané odpovídat pro-
střednictvím aplikace Munipolis na  otázky ankety 
na  téma dopravy za  pracovními a  studijními povin-
nostmi. Na  výzvu zveřejněnou prostřednictvím Mu-
nipolis a Facebooku zareagovali svými odpověďmi 62 
respondenti.

Mezi Krušnými horami a Středohořím pracuje nebo 
studuje 9 z 10 občanů
Dobrá třetina respondentů označila jako místo své 
práce nebo studia Krupku, přičemž třetina z nich ně-
kterou z  průmyslových zón. Dalšími významnými lo-
kalitami uplatnění jsou pak pro naše občany aglome-
race Teplic (23 %) a Ústí nad Labem (24 %), jednotlivě 
pak byly zmíněny Přestanov, Duchcov, Litvínov, Žalany, 
Bílina a Ledvice, tedy města a obce z našeho kraje, a 3 % 
účastníků dojíždějí do hlavního města.
Z důvodu práce nebo studia nejvíce občanů (58 %) ura-
zí denně průměrně 10–50 km, další velkou skupinou 
(34 %) jsou ti, kteří najezdí nebo nachodí nejvýše 10 km, 
pouze 5 % překoná 50–100 km a 3 % vzdálenost větší.

Autem nejen kvůli rychlosti, ale i  proto, že není 
vhodný spoj hromadné dopravy
Přes 60 % respondentů uvedlo jako nejpoužívanější 
prostředek cestování do  práce auto nebo motorku či 
skútr, podle očekávání hlavně z  důvodu rychlosti do-
pravy. Zajímavé ale je, že čtvrtina z nich by možná vy-

užívala veřejnou dopravu, pokud by existoval vhodný 
spoj, k čemuž kdyby došlo, busem a autem by do práce 
jezdily stejně velké skupiny občanů.
Pěšky, na  kole nebo koloběžce míří do  práce nebo 
do  školy celkově necelých 10 % účastníků ankety. Za-
tímco uživatelé vozítek uvádějí důvodů více (zdraví, 
hezké počasí, rychlost), chodci mají jediný důvod, a to 
krátkou vzdálenost.

Přání inteligentnějšího nastavení spojů veřejné do-
pravy a lepších podmínek pro cyklisty
Ve volných komentářích účastníků ankety se nejčastě-
ji objevovala postesknutí nad tím, že časové nastavení 
spojů často neodpovídá začátkům a  koncům pracov-
ních směn nebo vyučování, nebo přání, aby v  době 
začátku a konce vyučování a zaměstnání jezdily spoje 
častěji (než jednou za hodinu). Občany také trápí špat-
ná návaznost spojů, ale také to, že neexistuje běžný 
spoj napříč (nebo spíše podél) celou Krupkou, takže 
bez přesedání se nelze dopravit například z  Husitské 
do  krupských supermarketů, což je zvláště pro starší 
občany velmi obtížné.
Více respondentů zmiňuje také starou bolest našeho 
regionu, a to absenci cyklostezek.
Děkujeme všem účastníkům ankety a občanům přeje-
me, ať mají dobrou práci nebo studium, a šťastné cesty 
tam i domů.

Roman Zima, vedoucí odboru kancelář starosty

Vyhodnocení ankety
Doprava za prací nebo studiem
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Co čas vzal aneb Co v Krupce bylo a už není  

Náhrobek Sabiny z Drahovic 
Ze zaniklého  kláštera Všech svatých v  Krupce 
(Radnice, leden 2023) se do  dnešních dnů zacho-
val významný artefakt. Jde o  náhrobek Sabiny 
z  Vřesovic (obr. č. 1). Paní Sabina z  Drahovic byla 
manželkou Viléma z Vřesovic a matkou Volfa Vilé-
ma z Vřesovic, správce a posléze majitele krupské-
ho panství. Dne 12. prosince roku 1551 vydal král 
Ferdinand I. listinu, ve  které zastavuje Krupku 
za půjčku 10 000 tolarů Volfovi Vilémovi z Vřeso-
vic. Syn hejtmana litoměřického kraje a královské-
ho prokurátora Volf Vilém z  Vřesovic a  Doubrav-
ské hory (Doubravka v Teplicích) vykonával funkci 
hejtmana Pražského hradu a  nejvyššího písaře 
u zemského soudu. Byl také členem královské rady 
a nakonec se stal prezidentem královské komory. 

Po  jeho smrti v roce 1569 zdědily Krupku Volfovy 
dcery a bratr Bernard. Matka Volfa z Vřesovic, paní 
Sabina, zemřela roku 1518. Byla pochována v kos-
tele Všech svatých. Jejím náhrobním kamenem 
zakryli v roce 1813 obyvatelé Krupky vchod do roz-
lehlého sklepení, kam před napoleonovými vojáky 
schovali své cennosti. Náhrobek býval dlouhá léta 
při vchodu na hradní nádvoří, jak dokazují pohled-
nice z  20. (obr. č. 2 a  3) a  fotografie z  80. let (obr. 
č. 4) 20. století. V době rekonstrukce hradu byl pře-
vezen a uložen do ambitů bohosudovské baziliky 
(obr. č. 5 a 6), kde je dodnes. Náhrobní kámen za-
ujal i geologa Gustava Carla Laubeho, který o něm 
roku 1893 sepsal studii.

Lenka Navrátilová

milaprasekfotostraka.cz petra.bartova.3950

Krupka očima sociálních sítíINSTAGRAM
Chceš zde svou fotku? Taguj nás na facebooku a instagramu: #krupkazije
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Lanová dráha se dostala do prestižního rakouského časopisu

Sdělení zastupitele
Stížnosti na volby v Krupce stále šetří policie
Nedávné volby nového vedení města se nuceně musely odložit, neboť na ně 
byly podány příslušnému krajskému soudu dva návrhy na jejich neplatnost. 
O co v nich tedy šlo? Nejprve a pro pořádek musím připomenout, že ani je-
den z  těchto návrhů nebyl od  naší volební strany. První z  nich směřoval 
pouze na neplatnost volby jednoho kandidáta, když existovaly pochybnosti 
o správném spočítání preferenčních hlasů. Tady měl myslím soud jednodu-
ché a lehké rozhodování. Došlo jen k prověření volební dokumentace a pře-
počtení výsledků hlasování, přičemž se namítané pochybnosti nepotvrdily. 
Ovšem druhá kauza byla daleko závažnější, a  ze všech osmnácti různých 
návrhů projednávaných před krajským soudem nakonec nejsložitější. Vše 
vlastně začalo už v průběhu zdejších voleb. Nejprve kandidát z čela jedné 
volební strany na svých facebookových stránkách začal uvádět dramatické 
informace o uplácení voličů a  jejich hromadném navážení k volbám, kte-
ré osobně zaznamenal. Bohužel však není známo, zda tyto případy ohlásil 
policií, což by bylo v dané chvíli nejlepší řešení. Z průběhu soudního řízení 
ale později vyplynulo, že tak asi neučinil. Samozřejmě se tato veřejně šířená 
a sdílená informace o kupčení s hlasy stala hned po skončeném hlasování 
základem pro podání tohoto druhého návrhu na neplatnost voleb a hlaso-
vání. Kolem všeho se rozběhla čilá komunikace na sociálních sítích, a ně-
kolik občanů také podalo podněty na Okresní státní zastupitelství a poli-
cii. Postupně se nahromadila řada indicií, a všechny společně označovaly 
za „provozovatele“ kupčení čerstvého vítěze voleb ve městě. Za pár dní se 
tedy celá záležitost dostala k soudnímu rozhodování. K němu je na místě 
připomenout, že ve věcech volebních neplatí princip, kdy soud sám vyhle-
dává podstatné a  důležité důkazy. Naopak zde platí pro navrhovatele zá-
sada a požadavek důkazního břemene. Za těchto okolností nebyl konečný 
verdikt překvapivý, a  dal se vlastně očekávat. Dosti pozoruhodné bylo už 
to, že faktický iniciátor „podezření“, který na  vlastní oči kupčení odhalil, 
a ihned to „vyvěsil“ na svůj Facebook, tak ten se pro soud vyjádřil, že se sple-
tl a ve skutečnosti prý viděl jenom auto, jež pomáhalo volebním komisím. 
Koneckonců a  pro pořádek je třeba dodat, že jeho volební strana získala 
po takové „otočce“ jedno křeslo v nové radě města. Na dostatečně úspěšné 

a  spolehlivé dokazování by muselo být vyslechnuto hned několik dalších 
přímých svědků kupčení. Senát však měl na  své rozhodování k  dispozici 
jenom pár hodin, vzhledem k nepřekročitelné době pouhých dvaceti dnů 
na celkem 18 případů o těchto volbách. Za této situace se samozřejmě ne-
mohly uplatnit ani důkazy od policie a státního zastupitelství, protože je-
jich vyšetřování trvá vždy delší dobu, a probíhá i v současnosti. Podotýkám, 
že oproti minulosti byla tentokrát podána celá řada trestních oznámení 
od  různých občanů, vesměs o  případech kupčení, která byla předmětem 
soudního rozhodování. Nové vedení města se tedy ujímá vlády za okolností, 
jež rozhodně nevracejí Krupce dobrou pověst!

Zdeněk Matouš, zastupitel města za Společně pro Krupku

Důkazy navrhovatele nebyly dostačující
K obsahu sdělení je třeba doplnit, že Krajský soud v Ústí nad Labem rozho-
dl o  obou návrzích na  neplatnost komunálních voleb v  Krupce konaných 
ve dnech 23. a 24. září 2022 v čase, který k tomu měl vymezený. Návrhem, 
který podal občan Krupky na neplatnost voleb kvůli uplácení voličů, se soud 
zabýval se stejnou měrou pečlivosti, s jakou se věnoval všem dalším poda-
ným návrhům. Soud uvedl, že navrhovatel neměl k  prokázání údajného 
kupčení s hlasy dostatek důkazů. Před soudem vypovídal pouze jeden svě-
dek. Část jeho výpovědi lze podle soudu označit jako svědectví z doslechu. 
Dne 26. 10. 2022 rozhodl Krajský soud v Ústí nad Labem o zamítnutí návr-
hu na neplatnost voleb. Z rozhodnutí citujeme: „Na základě provedeného 
dokazování tak lze konstatovat, že se navrhovateli nepodařilo prokázat, že 
by ve městě Krupka došlo k hrubému ovlivnění výsledku voleb či hlasování 
ve volbách. Vycházeje ze všech shora uvedených zjištění soud ve věci uza-
vřel, že návrh navrhovatele na vyslovení neplatnosti hlasování a voleb shle-
dal nedůvodným, a proto jej výrokem I. usnesení zamítá.“ 
Po vynesení rozhodnutí Krajského soudu v Ústí nad Labem se tentýž navr-
hovatel obrátil se svou stížností ještě k Ústavnímu soudu v Brně. Ani tam 
neuspěl. 
Policie České republiky a Okresní státní zastupitelství v Teplicích se jistě 
dodatečně podanými podněty zabývají. Pokud bude prokázáno, že někdo 
skutečně voliče uplácel, budou jistě konat.

Miloslava Bačová, 1. místostarostka

Unikátní lanová dráha vedoucí z  Krupky na  Ko-
máří vížku oslavila v  loňském roce 70. výročí 
od  svého založení a  u  této příležitosti se dostala 
i do vydání prestižního rakouského lanovkářské-
ho časopisu Internationale Seilbahn-Rundschau. 
V  posledním vydání ISR, v  rámci cyklu o  neoby-
čejných lanovkách, zveřejnil stálý zahraniční do-
pisovatel tohoto časopisu pan Roman Gric článek 

o  poslední sedačkové lanové dráze se spínacími 
aparáty typu VR-101. Rakouští čtenáři se tak mohli 
dozvědět bližší informace o historii a technických 
parametrech lanové dráhy, a také si prohlédnout 
několik fotografií z jejího provozu. Časopis Inter-
nationale Seilbahn-Rundschau věnoval krupské 
technické památce celkem tři strany.
Dvousedačková lanová dráha, která byla v minu-

losti se svými 2348 metry nejdelší ve střední Ev-
ropě, vede z městské části Bohosudov na Komáří 
vížku. Postavena byla v letech 1950 až 1952 a pře-
konává výškový rozdíl 480 metrů. Její horní stani-
ce se nachází v nadmořské výšce 806 metrů nad 
mořem. Lanovka je v provozu celoročně, v letním 
období je otevřena v době od 8.30 do 18.30, v zim-
ním období pak od 8.30 do 16.30 hodin. 

Pavel Přibyl

Bílá zima děti láká
Bílá zima děti láká, postavit si sněhuláka… Ško-
da, že ta letošní bílého sněhu příliš nenabízí. My 
u nás v mateřské školce hlavu nevěšíme a vyrá-
žíme ven s  dětmi za  každého počasí. Děti jsou 
kreativní a  úžasné bytosti, které si umí poradit 
i s nepřízní počasí, najít na všem něco dobrého 
a  využít každou příležitost, které se jim dosta-
ne. Naším hlavním úkolem by mělo být nepře-
dávat jim své strachy a  předsudky. Umožněme 
jim objevovat tento svět, vyzkoušet si co nejvíce 
věcí, něco úžasného zažít. A  k  tomu je příroda 
kolem nás dokonalá. Zahoďme nechuť, pořádně 
se oblečme, pak nás ani zima ani déšť nezasta-
ví. Pokusme se se najít alespoň chvíli v  našich 
nabitých programech a  vyrazme ven. Naši malí 
dobrodruzi to určitě ocení.

Kolektiv MŠ PASTELKA
při ZŠ a MŠ TEPLICKÁ 400
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Děti z MŠ Sluníčko pomáhají ptáčkům v zimě
Chladná zima s  sebou přináší riziko pro spoustu ptáků, kteří se před mrazem nemají kam schovat 
a kvůli zamrzlé půdě nemají příliš přirozené potravy, proto jsou částečně odkázáni i na lidskou pomoc. 
V očích dětí byla, po vyprávění o osudu ptáčků v zimě, vidět lítost, a proto se rozhodly, že jim pomohou. 
Naše děti totiž vědí, co venkovní ptactvo nejvíce uvítá, a tak připravily směs z loje, do které přisypaly 
slunečnicová semínka, drcené ořechy, kukuřici a ptačí zrní. Aby to ptáčci měly v lese hezké, směs ne-
chaly ztuhnout ve vykrajovátkách různých tvarů. Vše nechaly ztuhnout za oknem. Když byla krmítka 
hotová, děti je v lese pověsily na holý keř a pozorovaly, kdo bude mít z nadílky od dětí jako první radost.

Natálie Křehlová, učitelka MŠ Sluníčko Krupka

Klub karate přivezl 
znovu medaile
Klub karate pod vedením hlavního trenéra Mila-
na Brucha z Krupky se dne 28. 1. 2023 zúčastnil 
1. Národního poháru a Poháru nadějí v Praze. 
Účastníci přivezli celkem 7 medailí, z toho 3 zla-
té, 1 stříbrnou a 3 bronzové. Děkujeme závodni-
cím Melek Čakibey z Teplic a Silvii Vitnerové za 
reprezentaci Krupky. Petra Vitnerová

Nový rok začíná
Začátek roku se v Želváčku, jako již tradičně, hod-
ně točil okolo zážitků z Vánoc a Silvestra. S dět-
mi jsme si tak povídali o  tom, jak trávili svátky, 
co pěkného jim Ježíšek nadělil a  jak si vlastně 
čas strávený se svými blízkými užily. Děti hodně 
vyprávěly o  tradicích, které dodržují, o  oslavách 
a  samozřejmě dárcích, které našly pod stromeč-
kem a udělaly jim největší radost. V  lednu jsme 
se s  dětmi v  Želváčku také začali věnovat ruč-
ním pracím, probíhá tak dílnička ručních prací, 
na které se děti mohou naučit základy háčkování, 
pletení, šití a  vyšívání. S  dětmi jsme se o  mož-
nosti učit se těmto dovednostem bavili již dříve, 
a protože z toho byly nadšené, domluvili jsme se, 
že se jim budeme věnovat vždy jeden den v týd-

Sbírka pro UNICEF na Růžovce

Na fotce zprava Silvie Vitnerová, Milan 
Bruch, Melek Čakibey

V minulém čísle Radnice jste se mohli dočíst o vánoční besídce, kterou tradičně pořádá pro rodiče 
školní družina při ZŠ a MŠ Krupka, Teplická. Opět povedená akce, kde děti předvedly své divadelní 
i taneční umění. Velké poděkování firmě Meridus za poskytnutí palet pro pódium, firmě Pecud za 
výborné cukroví, kapele Fénix 
za ozvučení scény, rodičům za 
vytvoření skvělé atmosféry a za 
vánoční pečivo, a dětem s  jejich 
vychovatelkami za perfektní akci.
Součástí byl tradiční prodej žá-
kovských výrobků, kde část vý-
těžku šla na adopci plameňáka, 
který je v  plyšové podobě mas-
kotem žákovského parlamentu 
naší školy, v liberecké ZOO a část 
na každoroční sbírku pro UNI-
CEF. Výtěžek bude předán přímo 
zástupci této organizace, který 
jako již každý rok u nás ve škole 
přednese smysl a poslání projek-
tu UNICEF. Více se dozvíte na 
webových stránkách naší školy 
zskrupka.cz.

Tomáš Liška, ředitel školy

nu. Jako první dovednost, kterou si chtěly děti 
osvojit, je háčkování. Společnými silami se tedy 
učíme základy, aby si děti jednoho dne dokázaly 
uháčkovat třeba šálu do zimních dní, čepici nebo, 
jak si přejí některé naše parádnice, pěknou ka-
belku. Kromě nové dílničky a povídání o svátcích 
jsme se v Želváčku věnovali i standardním akti-
vitám jako je vyrábění, hraní různých her nebo 
povídání na různá témata, jako třeba Tři králové, 
podmořský svět a mnoho dalších. Leden je nyní 

už za námi, naučili jsme se několika novým do-
vednostem, poznali nová témata a  dozvěděli se 
spoustu nových informací. Před sebou máme 
únor a s ním se pojící svátek svatého Valentýna, 
na  který se už v  NZDM pomalu připravujeme. 
Letošní oslava Valentýna může v  NZDM koneč-
ně proběhnout tak, jak jsme zvyklí, bez omezení, 
která jsme měli v předchozích několika letech. Už 
teď se všichni v Želváčku těšíme, jak si ji užijeme.

Za NZDM Želváček Barbora Beštová



V dalším čísle připravujeme:
Fotoreportáž z městského plesu

Rozhovor s krupským občanem
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MOBILNÍ
ROZHLAS

#krupkazije

11. 3. od 14.30 hodin  
Dětský maškarní 
karneval
Restaurace Na Střelnici
Vstupné 25 Kč

12. 3. od 15 hodin  

MDŽ
Restaurace Na Střelnici
Vstupné 50 Kč  

2. 3. od 17 hodin  

Koncert žáků 
Koncertní sál
ZUŠ Stanislava Šebka

Vstupné zdarma


